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اخبار
افتتاح بيست و پنجمين 
جشنواره فيلم روسيه با 

عنوان »پنجره ای به اروپا«
جشنواره  پنجمین  و  بیست 
»پنجره ای  عنوان  با  روسیه  فیلم 
به اروپا« در شهر ویبورگ منطقه 
شد.بیست  افتتاح  لنینگرادسکی 
روسیه  فیلم  پنجمین جشنواره  و 
اروپا«  به  »پنجره ای  عنوان  با 
سرگئی  آن  امسال  سمبل  که 
بودوروف جونیور بازیگر، کارگردان 
شهر  در  است،  فیلمنامه نویس  و 
لنینگرادسکی  منطقه  ویبورگ 
طی  جشنواره  شد.این  افتتاح 
 ۱۳۰ به  نزدیک  کاری  روز  هفت 
برای  فیلم   و  مستند  انیمیشن، 
گذاشت.  نمایش  به  تماشاگران 
بخش  در  داوران  هیات  امسال 
 ۳۰۰ از  بیش  مستند  سینمای 
این  در  شرکت  برای  درخواست 
بخش دریافت کردند.28 آگوست 
اختتامیه  ماه  شهریور   ۶ با  برابر 
در  سنت  طبق  جشنواره  این 
برگزار  ویبروسک  قلعه  دیوارهای 
سال  از  جشنواره  شد.این  خواهد 
فرهنگ  وزارت  حمایت  با   ۱۹۹۳
فدراسیون روسیه برگزار می شود.
در  جشنواره  این  برگزیدگان  از 
به  می توان  مختلف  دوره های 
شاه نظرف،  کارن  چون  افرادی 
لیتوینوا، بوریس خلبنیکوف،  رناتا 
اولگ یانکوفسکی و بسیاری دیگر 
بودوروف  کرد.سرگئی  اشاره 
که  است  روس  بازیگری  جونیور 
قبل از هر چیز به خاطر بازی در 
»برادر-۱«  و  »برادر«  فیلم های 
بالابانوف  الکسی  کارگردانی  به 
شناخته و در سال 2۰۰2 در تنگه 
کارمادونسکی در حادثه ای هنگام 
شمالی  اوستیای  در  فیلمبرداری 

کشته شد.

محمدعلی صفورا دبير 
نهمين جشن مستقل 

انيميشن شد
دبیر  نام  مدیرعامل »آسیفا« 
نهمین جشن مستقل انیمیشن را 
اعلام کرد.روانبخش صادقی مدیر 
عامل »آسیفا« و عضو هیات مدیره 
اینکه  به  اشاره  با  سینما  خانه 
انیمیشن  مستقل  جشن  نهمین 
گفت:  شود،  می  برگزار  زودی  به 
تازگی  به  که  ای  جلسه  طی 
جشن  نهمین  دبیر  شد،  برگزار 
انتخاب شد.وی  انیمیشن  مستقل 
به  صفورا  محمدعلی  داد:  ادامه 
عنوان دبیر نهمین جشن مستقل 
شد.صادقی  انتخاب  انیمیشن 
زمان  زودی  به  گفت:  پایان  در 
جشن  این  برگزاری  چگونگی  و 
اعلام می شود.محمدعلی صفورا از 
اعضای شورای تخصصی انیمیشن 
مستند  سینمای  گسترش  مرکز 
علمی  هیات  عضو  و  تجربی  و 
دارای  و  مدرس  تربیت  دانشگاه 
سابقه کارگردانی، تولید انیمیشن، 

نگارش و ترجمه است.

صداگذاری فيلم كوتاه بدل 
توسط احسان افشاريان

این  که  افشاریان  احسان 
با  همکاری  مشغول  بیشتر  روزها 
است  کوتاه  های  فیلم  فیلمسازان 
درباره پروژه هایی در دست کارش 
افشاریان  داد.احسان  توضیح 
با  تلویزیون  و  سینما  صداگذار 
های  فعالیت  به جدیدترین  اشاره 
خود در این حوزه گفت: به تازگی 
به  »پنچری«  سریال  صداگذاری 
به  را  نیک نژاد  برزو  کارگردانی 
کنار  در  البته  ام.  رسانده  پایان 
کوتاه  فیلم  چند  سریال،  این 
همچنین  و  ام  کرده  کار  خوب 
در حوزه سینما نیز پیشنهادهایی 
به  آنها  درباره  هنوز  که  ام  داشته 
متخصص  ام.این  نرسیده  قطعیت 
امور صدا در سینما درباره فیلمی 
در  و  داشته  همکاری  آن  در  که 
نامزده  کوتاه  فیلم  مستقل  جشن 
شده است، بیان کرد: با فیلم کوتاه 
کارگردانی  به  والیبال«  »آریو 
محمد بخشی همکاری داشتم که 
از جشنواره  این دوره  توانست در 
فیلم  اصلی  جوایز  کودک  فیلم 
امیدوارم  و  کند  دریافت  را  کوتاه 
و  تهران  کوتاه  فیلم  جشنواره  در 
به  نیز  کوتاه  فیلم  مستقل  جشن 
کرد:  بیان  شود.وی  دیده  خوبی 
با  همچنین یک فیلم کوتاه دیگر 
روناک  کارگردانی  به  »بدل«  نام 
صداگذاری  حال  در  را  یونسی 
دارم که می توان آن را جزو فیلم 
های خوب کوتاه دانست. فکر می 
 ۱۵ پروژه  این  صداگذاری  کنم 
رسد.افشاریان  پایان  به  دیگر  روز 
پایان گفت: مستند »بدل« ۳  در 
کند  می  دنبال  را  موازی  داستان 
ایران  سینمای  بدلکاران  درباره  و 

است.

اجرای گروه  پالت در افتتاحیه یک نمایشگاه

گفتگو با كارگردان و تهيه كننده فيلم »فصل نرگس«

و  حجم  نمایشگاه  هنری-  سرویس 
مجسمه اکبر نعمتی سوم شهریورماه در گالری 

ایوان افتتاح شد. 
ایوان روز جمعه  امتیاز؛ گالری  به گزارش 
میزبان نخستین نمایشگاه اکبر نعمتی، هنرمند 
از  متفاوت  بود که سه مجموعه  هفتاد ساله ای 
آثار خود را که در طول هشت سال گذشته به 
افتتاحیه  نمایش گذاشت.  به  است  آمده  وجود 
این نمایشگاه در حالی برگزار شد که جمعیت 
زیادی از علاقه مندان گروه پالت نیز در افتتاحیه 
نمایشگاه او حضور داشتند. امید نعمتی به همراه 
یافت  نمایشگاه پدر خود حضور  پالت در  گروه 
و به اجرای تعدادی از قطعات مطرح این گروه 
موسیقی  چهره های  از  دیگر  تعدادی  پرداخت. 
سردار  و  داشتند  حضور  مراسم  این  در  نیز 
هنرمندانی  جمله  از  ساکی  مهدی  و  سرمست 

بودند که به اجرای برنامه پرداختند.
از  آثار متنوعی  در طبقات مختلف گالری 
نعمتی به نمایش گذاشته شده است که هر کدام 
آمده اند.  وجود  به  متفاوت  رویکردی  و  ابزار  با 
مناظری  شده اند،  نصب  دیوار  به  که  تابلوهایی 
کویری هستند که با سوزاندن ورقه های چوبی 
به وجود آمده اند. مجسمه هایی که با مواد دور 
آثار  از  دیگری  بخش  شده اند  ساخته  ریختنی 
آثاری  به  دسته  سومین  است.  مجموعه  این 

و  آمده اند  وجود  به  میخ  با  که  دارد  اختصاص 
ترکیب بندی های گوناگونی را ایجاد کرده اند.

نمایشگاه  این  آثار  مورد  در  نعمتی  اکبر 
گفت: مجموعهء خانه های سوخته کویر حاصل 
رفاقت آتش و چوب است. این تابلوها بدون هیچ 
رنگ و ماده اضافی، تنها با سوزاندن و حرارت 
میخ ها  مجموعه  است.  شده  ایجاد  چوب  دادن 
نیز شامل چند بخش می شود. در تعدادی از آثار 
یکدیگر،  کنار  در  معمولی  میخ های  با چیدمان 

اما  آورده ام.  وجود  به  خاصی  ترکیب بندی 
تعدادی دیگر از آثار این مجموعه با میخ هایی به 
وجود آمده است که امروزه دیگر مورد استفاده 
به روستاهای  آنها  تهیه  برای  قرار نمی گیرند و 

مختلف سفر کردم.
ساخت  ایده  نمی دانم  داد:  ادامه  نعمتی 
سال  پنجاه  گرفت.  شکل  زمانی  چه  آثار  این 
میان  از  و  فکر کردن هستم  است که در حال 
و  می رسند  نتیجه  به  آنها  از  بعضی  افکار  این 

شکل پیدا می کنند. این سه مجموعه را در کنار 
بر  مختلف  زمان های  در  و  بردم  پیش  یکدیگر 
اساس حالی که داشتم روی آنها کار می کردم.
او با اشاره به سوابق هنری خود افزود: از سال 
4۵ نقاشی را آغاز کردم و از سال ۵۰ به صورت 
به  و چاپ مشغول  گرافیک  زمینه  در  حرفه ای 
زمینه  این  در  آکادمیک  تحصیلات  شدم.  کار 
در  باید  را  هنر  بودم  معتقد  همیشه  و  نداشتم 
با  کوتاهی  مدت  کرد.  جستجو  زندگی  جریان 
مرتضی ممیز همکاری کردم و چیزهای بسیاری 
یاد گرفتم. بعد از انقلاب هم وارد دانشگاه شدم 
است  گفتنی  بیاموزم.   اصولی تر  را  گرافیک  تا 
سود  و  کاتالوگ  فروش  تمامی  ایوان  گالری 
یک  به  را  نمایشگاه  این  آثار  فروش  از  حاصل 
در  ایوان  گالری  می کند.  اهدا  معتبر  خیریه 
آثار  فروش  از  خود  سهم  قبلی  نمایشگاه های 
نیکان،  ماموت،  به خیریه های محک،  را  هنری 
کمک، دهش پور، انجمن حمایت از کودکان کار، 
مجتمع آموزشی نیکوکاری رعد و بنیاد کودک 
اهدا کرده بود. نمایشگاه آثار اکبر نعمتی تا ۱۰ 
آدرس  به  ایوان  گالری  ۱۳۹۶در  شهریورماه 
کوچه  جبهه،  خیابان  مهدیه،  خیابان  الهیه، 
است.  برقرار   ۱ شماره  حمید،  بن بست  لسانی، 
علاقه مندان می توانند هر روز به جز شنبه ها از 

ساعت ۱۶ تا 2۰ از این آثار دیدن کنند.

نگار آذربایجانی و سحر صباغ سرشت کارگردان و تهیه کننده 
»فصل نرگس« درباره انگیزه شان از ساخت فیلمی درباره اهدای عضو 
و رفتارهایی که با اثرشان شده است، صحبت کردند.فیلم سینمایی 
»فصل نرگس« به کارگردانی نگار آذربایجانی این روزها روی پرده 
انسان دوستانه و امیدبخش به  با نگاهی  سینما است؛ فیلمی که 
موضوع اهدای عضو می پردازد. هرچند بارها شاهد ساخت آثاری در 
تلویزیون با همین محوریت بوده ایم اما این فیلم سرگذشت افرادی را 
روایت می کند که بعد از دریافت عضو به زندگی ادامه می دهند و در 
واقع تاثیر اهدا در زندگی آنها دیده می شود؛ افرادی که گویا بعد از 
دریافت عضو قدر لحظه ها و ثانیه های زندگی را بیشتر می فهمند. 
با این وجود کارگردان و تهیه کننده این اثر از بی توجهی مسئولان 
نسبت به این فیلم گله مند هستند و بر این باورند که حمایت های 
آذربایجانی  نگار  است.با  نگرفته  صورت  نرگس«  »فصل  از  لازم 
کارگردان و سحر صباغ سرشت تهیه کننده »فصل نرگس« درباره این 
را در زیر می خوانید:تاکنون  به گفتگو نشستیم که شرح آن  اثر 
چندین بار فیلم هایی با موضوع اهدای عضو ساخت شده است اما این 
آثار همواره پروسه اهدا را نشان داده اند ولی فیلم شما دست روی یک 
موضوع جدید گذاشته و زندگی افراد را پس از دریافت عضو نشان 
داده است. چرا این موضوع را دستمایه ساخت فیلم قرار دادید؟نگار 
آذربایجانی: موضوع اهدای عضو جزو دغدغه های من بود و همواره به 
آن فکر و حس می کردم که هنوز لازم است درباره آن فیلم ساخته 
شود، چون برای خیلی ها هنوز پذیرش این امر مساله است. به ویژه 
برای خانواده هایی که یکی از عزیزانشان دچار مرگ مغزی می شود 
هنوز رضایت دادن برای اهدای عضو کار بسیار سختی است زیرا 
بیشترِ دلایلی که آنها دارند احساسی و خرافی است بنابراین فکر می 
کردم لازم است فیلمی ساخته شود که ما تاثیر اهدای عضو را بر 
زندگی افرادی ببینیم که عضوی را گرفته اند. البته چیزی که جرقه 
این موضوع را در ذهن من زد فوت عسل بدیعی و اتفاقی بود که برای 
او افتاد به همین دلیل سراغ ساخت این فیلم رفتم.آیا در این مسیر 
سراغ خانواده هایی که اعضای عزیزانشان را اهدا کرده اند یا افرادی 
اینکه قصد  به  با توجه  که گیرنده عضو بودند، رفتید؟آذربایجانی: 
داشتیم گیرنده های عضو را به تصویر بکشیم سراغ خانواده هایی 
رفتم که عضوی را دریافت کرده بودند. من یک چیز مشترک در بین 
همه این افراد دیدم و آن این بود که همه آنها مسیری را به سمت 
مرگ طی کرده و می دانستند دیر یا زود یک عضوشان از بین می 
رود و به همین دلیل خود را به مرگ نزدیک می دیدند، در نتیجه 
پس از دریافت عضو می گفتند انگار دوباره متولد شده اند و جهان 
بینی آنها نسبت به زندگی تغییر کرده بود. این افراد خیلی بیشتر از 
آدم های معمولی قدر لحظه ها و ثانیه های زندگی را می دانستند و 
درباره زندگی به یک بلوغ و تفکری رسیده بودند؛ چیزی که شاید 
بقیه آدم ها ندارند.فیلم اصلا به ورطه تهییج احساسات بیننده نرفته 
است، آیا آگاهانه چنین کاری کردید؟آذربایجانی: ما نمی خواستیم 
که مخاطب به ورطه احساسات بیفتد و این موضوع کاملًا آگاهانه بود. 
هدف ما این بود که بگوییم می شود به مرگ جور دیگری نگاه کرد 
و آن را بخشی از زندگی دانست، نه پایان زندگی. به هر حال مرگ 
یک پدیده اجتناب ناپذیر است و برای هر کسی اتفاق می افتد. من 
این شیوه ای را که در سینمای ایران بسیار متداول است و احساسات 
مخاطب را بر می انگیزد، نمی پسندم. فکر می کنم هیچ دلیلی وجود 
ندارد وقتی ما درباره یک مساله جدی صحبت می کنیم؛ مساله ای 
که به خودی خود تلخ است آن را با چاشنی اشک، آه، گریه و سیاهی 
درآمیزیم و آن را تلخ تر کنیم. هر چند می دانم که برخی چنین 
موضوعاتی را دوست دارند اما ما نمی خواستیم یک فیلم تلخ بسازیم. 
می خواستیم موضوع اهدای عضور را به شیوه ای مطرح کنیم که آن 
شیوه از اهمیت موضوع نکاهد و نگاه دیگری داشته باشد، چون فکر 
می کنم که موضوعات تلخ و غم انگیز را می شود جور دیگری نشان 
داد.سحر صباغ سرشت: در سینمای ایران اغلب به این ترتیب است که 
وقتی فیلم تمام می شود سینمادار بلافاصله چراغ ها را روشن می 
کند اما در ارتباط با »فصل نرگس« به گونه ای است که مخاطب پس 
از اتمام فیلم، صندلی را بلافاصله ترک نمی کند در نتیجه  سینمادار 
هم چراغ ها را روشن نمی کند. مردم تحت تاثیر موضوع فیلم قرار 
می گیرند و یک جریان فکری در ذهنشان بروز و ظهور می کند. در 
این میان مهمترین تاثیری که بیشتر مخاطبان پس از تماشای فیلم 
گرفته اند این بوده است که ذهنشان پویاتر شده و تلنگری به شکل 
موازی هم بر عقل و هم بر عاطفه شان زده شده است به طوری که 
بیشتر مخاطبان به ما گفته اند که موضوع »فصل نرگس« به گونه ای 
است که بعد از تماشا، بلافاصله از یادمان نمی رود بلکه تا مدت ها 
ذهنمان درگیر موضوع و محتوای فیلم بوده است حتی دیدن فیلم 
برای بار دوم برایمان به مراتب حظ بیشتری را دارد. به نظر من این 
یعنی اینکه فیلم »فصل نرگس« کار خود را انجام داده است و منطبق 
اولیه اش پیش می رود و به درک و شعور  با هدف گذاری های 
مخاطب هم احترام می گذارد؛ در نتیجه پیش بینی می کنم »فصل 
نرگس« از آن دسته از فیلم هایی است که در گیشه روند تدریجی اما 
رو به رشدی خواهد داشت چرا که فیلم های با محتوا خاصیت هایی 
دارند که گرچه قدم به قدم اما حتما راهشان را در ارتباط با مخاطب 
و گیشه فروش هم پیدا خواهند کرد البته با درک این موضوع که به 
زمان بیشتری در اکران و نمایش عمومی برای رسیدن به این نقطه 
نیاز دارند. این را هم باید اضافه کنم که فیلم در پی آن است که بگوید 
اگر در زندگی غم وجود دارد شادی هایی هم هست و در ناامیدی 
بسی امید است. فقط کافی است ارزش روزهای زندگی را بدانیم و 

ساده از آن عبور نکنیم و به همین ترتیب به تمام ارزش های دیگر  
زندگی به شکل موازی بپردازیم.در »فصل نرگس« همه آدم ها افراد 
خوبی هستند و تقریبا کاراکتر منفی نداریم و به همین دلیل ممکن 
است مخاطب بگوید این فیلم از جامعه من دور است.آذربایجانی: در 
این قصه لزومی ندیدیم که آدم های خبیثی طراحی کنیم. به هر حال 
هر آنچه که از دل بر می آید به دل می نشیند. شاید باور خودم نسبت 
به افراد این است که آدم ها خبیث نیستند.صباغ سرشت: نویسنده با 
هدف قبلی در پی به تصویر کشدن مسایل قشنگ تری بوده است 
ولی ما آدم هایی را که باعث آزار دیگران می شود نیز می بینیم. برای 
مثال بچه هایی که به صورت پنهانی از رضا فرجام عکس می گرفتند 
یا آن راننده رضا فرجام از این دسته از افراد بود.»فصل نرگس« یک 
اثر زنانه است و تقریبا همه کارهای مثبت را زنان انجام می دهند. در 
این باره توضیح می دهید؟آذربایجانی: پیوند عضو از بدن یک زن به 
یک مرد کار ریسک پذیری است که دلیل علمی هم دارد، از همین 
رو نمی خواستم خودم را وارد یک ماجرای پیچیده پزشکی کنم، اما 
در سینمای ما و سینمای جهان تعداد قهرمانان مرد و فیلم هایی که 
نگاه مردانه دارند خیلی بیشتر از فیلم هایی با محوریت زنان است. من 
هیچ موضعی علیه آن ندارم اما فکر می کنم به عنوان یک فیلمساز 
زن وقتی دنیای زن ها را بیشتر می شناسم و این امکان را دارم که 
قصه ای تعریف کنم بهتر است شخصیت های اصلی زن را تعریف و 
نگاه  اصلا  من  چون  مردستیزانه  شکل  به  نه  البته  کنم  طراحی 
مردستیزانه ندارم. نگاه من به افراد فراجنسیتی است.صباغ سرشت: 
به طور کلی خلق کردن قهرمانان زن بسیار سخت است و اگر در 
»فصل نرگس« این اتفاق افتاده باشد جزو امتیازات فیلم است.باتوجه 
به اینکه »فصل نرگس« موضوع مطلوب وزارت بهداشت و برخی از 
سازمان ها و نهادها را به تصویر می کشد آیا تاکنون حمایتی از سوی 
که  ام  رسیده  یقین  به  من  اید؟صباغ سرشت:  کرده  دریافت  آنها 
برابر  در  اجتماعی  مسئولیت  شنویم،  می  که  شعارهایی  برخلاف 
فرهنگسازی در جامعه تعریف نشده است، متاسفانه به همین نسبت 
تعهدی هم برابر حمایت از فیلم هایی با محتوای فرهنگی وجود ندارد. 
برای باز شدن تعریف حمایتی که مدنظرم است به یک نمونه کاملا 
منصفانه اشاره می کنم؛ فیلم های اجتماعی بامحتوا و هدفمند در 
راستای ترویج یک فرهنگ در جامعه، سینماها و سانس های نمایش 
دهنده متناسب خود را برای موفقیت در مسیر اکران نیاز دارند ولی 
این اتفاق نمی افتد.شاید مخاطبان فیلم های صرفا سرگرم کننده 
ساعت ۱۳:۰۰ ظهر وسط هفته حتی دورترین سینما را هم برای 
تماشای آن گونه از فیلم ها انتخاب کنند اما نه آن سینمای دورافتاده 
و نه این ساعت از ظهر تابستان اصلا گزینه مناسبی برای فیلم هایی 
که به تدریج دیده می شوند، نیستند و این یعنی عملا برای برنامه 
اکران فیلمی چون »فصل نرگس« با موضوع اجتماعی همان فرمول 
و روشی تعریف می شود که برای فیلم های کمدی صرفا سرگرم 
کننده در نظر گرفته می شود.علاوه بر سانس، سینماهای نمایش 
دهنده فیلم های اجتماعی و مدت زمان و دوره اکران این گونه فیلم 
ها هم بسیار حایز اهمیت است و آن هم حتما باید برای ترغیب و 
تشویق مخاطب به تماشای اینگونه فیلم ها با روش های کاملا متفاوت 
از گونه های دیگر از فیلم ها اتفاق بیفتد اما عملا می بینم که همه 
فیلم ها در یک ظرف با هم قرار می گرند و اتفاقا فیلم های صرفا 
سرگرم کننده که خودشان راه خودشان را پیدا می کنند بیشتر مورد 
توجه و حمایت قرار می گیرند تا فیلم هایی که خاصیت دارند و بر 
افکار عمومی یک جامعه تاثیر جدی خواهند داشت.از طرفی دیگر، با 
توجه به اینکه تولید فیلم های اجتماعی که به نوعی یک مسئولیت 
اجتماعی هم محسوب می شود، با تغییراتی که در ذائقه مخاطب 
صورت گرفته و مردم بیشتر دنبال سینمای سرگرم کننده هستند تا 
فیلم های با محتوا، توجیه اقتصادی ندارند پس در صورت قایل بودن 
به دوام چرخه تولیدشان کاملا و مستقیما باید مورد حمایت سازمان 
های مرتبط با موضوع قرار بگیرند نه اینکه اگر هم کمترین حمایتی 
هم از آنها شد، نسبت فیلم دولتی به آنها داده شود و یا اگر فیلمی با 
نیت قلبی خود صاحبان آثار به صورت کاملا مستقل ساخته شد، 
عنوان سفارشی را به گردنش بیاویزند.جالب است که بگویم که آن 
اوایل فکر می کردم ما مشغول ساخت فیلمی هستیم که می توانیم 
به واسطه آن روی فرهنگ جامعه مان تاثیر به سزایی بگذاریم که با 
توجه به ارزش محتوا و مضمون فیلم شخصا اشتباه هم فکر نمی 
کردم اما آن زمان غافل بودم از این که ترویج یک فرهنگ در جامعه 
در یک بستر درست امکان پذیر است و ما به عنوان فیلمساز با در 
اختیار داشتن امکان فیلمسازی یکی از ارکان لازم و البته موثر این 
هدف هستیم که خود آن نیز باید با جریان سازی درست و سازنده 
در جامعه هدایت شود که این امر صرفا در دستان تهیه کننده نیست 
و مسئولانی دارد که فعلا در صحنه نیستند پس عملا نتیجه ایده آل 
و موثری نخواهد داشت.لازم به توضیح اینکه، با توجه به ضرورت 
تولید این گونه از فیلم ها همچون ژانرهای متنوع دیگر با توجه به 
اینکه توجیه اقتصادی را هم حتما باید در روند تولید فیلم لحاظ کرد 
بدون محدود کردن کاذب ساختار ذهنی سازندگان این گونه آثار 
برای اینکه شکل سفارشی به خود نگیرد و از خلاقیت های حرفه ای 
بکاهد، شایسته تر است که سازمان های مرتبط با موضوع غیر از 
جریان حمایتی که به عنوان یک مسئولیت اجتماعی در دوره اکران 
این گونه فیلم های هدفمند می بایست برای مجموعه هایشان تعریف 
کنند، در تولید این آثار هم مهم است که حمایت های اقتصادی 
موثرتری داشته باشند در غیر این صورت آنچه امروز اتفاق می افتد، 
آینده خوبی را برای بقای تولید این گونه فیلم پیش بینی نمی کند.و 

این مشکلاتی که شما اشاره کردید به مرور انگیزه فیلمسازان را برای 
ساخت فیلم هایی با موضوعات این چنینی از بین می برد.صباغ 
سرشت: بله. چنین رفتارهایی البته به صورت کاملا مقطعی باعث 
دلسردی می شود که به نظر من اساسا هدف اصلی هم باز برخلاف 
همه شعارهایی که داده می شود دور کردن ما از ورود به تولیدات با 
محتوا و اتفاقا تشویق برای تهیه فیلم های بی خاصیت و صرفا سرگرم 
کننده است، اما از آنجایی که من کاملا آگاهانه و با هدف وارد مسیر 
تولید این ژانر از فیلمسازی شده ام و علاقه ای به تهیه فیلم های بی 
خاصیت ندارم با استراحتی کوتاه آن هم برای تجدید قوای فکری و 
جسمی محکم و استوار البته با بهره برداری از روش های نوین در 
تولید به همین مسیر ادامه خواهم داد. در حال حاضر هم در ارتباط 
با فیلم »فصل نرگس« مفتخریم که مخاطبانی که وارد سالن می 
شوند کاملا راضی از سالن بیرون می آیند و با گفتگوهایی که با خیلی 
از آنها داشته ایم به یقین رسیده ایم که هدف  را درست دنبال کرده 
و به درک و شعور مخاطب احترام گذاشته و فیلمی را به مخاطب 
عرضه کرده ایم که بر افکار عمومی، فرهنگ جامعه و ذهن مخاطب 
موثر است.جالب توجه اینکه سازمان محترم اهدای عضو خود بر این 
باور است که فیلم سینمایی »فصل نرگس« از جمله موثرترین فیلم 
های تولید شده در حوزه سلامت با موضوعیت اهدای عضو است تا 
و  درمان  بهداشت،  وزارت  اجتماعی  معاون  ایازی  دکتر  که  جایی 
آموزش پزشکی لقب »فیلم پاک« را به »فصل نرگس« بخشید.من به 
یقین رسیده ام که هدف گذاری کلی به سمت و سوی فرهنگسازی 
در جامعه پیش نمی رود در این صورت به فیلم های اجتماعی با 
محتوا و موثر در ترویج یک فرهنگ در جامعه هم توجهی نمی شود 
و اگر موانعی سر راه به وجود نیاید، حمایتی هم صورت نمی پذیرد.ما 
از همان ابتدا روی پای خودمان ایستاده ایم و به خدا توکل کرده ایم، 
تبلیغاتی هم که برای فیلم انجام داده ایم باز در جهت حمایت از 
فرهنگ انسان دوستانه و خداپسندانه اهدای عضو سمت و سو داده 
شد و از آن جمله به ویدیوهای دعوت به پویش اهدای عضو، می توان 
اشاره کرد که در شبکه های مجازی پخش شد و حتی از مردم هم 
برای شرکت در این پویش دعوت کردیم.از سوی دیگر برای دسترسی 
مستقیم و سهل الوصول مردم به دریافت کارت اهدای عضو، غرفه 
هایی را در سینماهای نمایش دهنده فیلم به صورت چرخشی فعال 
است.  شده  واقع  استقبال  و  توجه  مورد  هم  بسیار  که  ایم  کرده 
.آذربایجانی: گله اصلی من از کسانی است که در این میان شیطنت 
می کنند و من از کارشان تعجب می کنم. برای مثال در روز دوم 
اکران خبری با تیتر »آغاز ناامیدکننده فیلم های تازه اکران شده« 
زدند که در کنار آن خبر تیزر »فصل نرگس« بود. این رفتار برای من 
عجیب بود. این دوستان بیش از هر کسی اطلاع دارند که فضای 
اکران چنین فیلم هایی چگونه است پس چرا چنین رفتاری می 
کنند؟ چرا در روزهای اول و دوم فیلم را به عنوان یک اثر نفروش 
معرفی می کنند؟ من این رفتارها را درک نمی کنم! نمی دانم سهل 
انگاری است یا خصومتی با فیلم یا عوامل آن دارند.این در حالی است 
که در اکران های این فیلم متوجه شدم مردم ارتباط خوبی با آن 
برقرار می کنند. با این وجود حمایتی نمی شود. افرادی که فیلم را 
دیده اند به من پیام می دهند که فیلم را دوست داشتند. خیلی از آنها 
عکس کارت اهدای عضو خود را برای من می فرستند به همین دلیل 
رفتارهای سازمان و نهادها من را گیج می کند. به این فکر می کنم 
که آیا ما نباید فیلم هایی از این جنس بسازیم یا اینکه این را بپذیریم 
به مسایل مثبت  ای  افراد جامعه دیگر علاقه  از  زیادی  تعداد  که 
ندارند؟ خودم هم جواب این سوال ها را نمی دانم. بیشترین چیزی 
که مرا آزار داد رفتار ناعادلانه و زرد رسانه ای برخی بود که با یک 
سری القاب و عنوان ها به فیلم برچسب می زنند.صباغ سرشت: 
حرفی که نگار می زند به مدیریت کلان برمی گردد. جالب است که 
بگویم منِ تهیه کننده بیش از اینکه بابت تولید فیلم با محتوا و 
ارزشمند مورد توجه قرار بگیرم بیشتر مورد تشویق بابت تولید فیلم 
های سرگرم کننده صرف هستم حتی اگر خاصیتی نداشته باشد. 
حتی به من می گویند در صورت ساخت چنین آثاری در تولید و هم 
در اکران مورد حمایت هم قرار خواهم گرفت.در پایان می خواهم این 
را بگویم که همه فیلم هایی که تاکنون در حوزه اهدای عضو ساخته 
فیلم  این  اما  اند  پرداخته  پیوند  موضوع  به  مستقیما  اند  شده 
تاثیرگذاری اهدای عضو را در بقای چرخه حیات بشر با رویکردی 
مفرح و امیدبخش نشان می دهد که در همین محدوده زمانی کوتاه 
اکران ثابت شد که تا چه حد در ترویج فرهنگی که هر چقدر هم 
است. بوده  موثر  است  باز هم کم  فیلم ساخته شود  آن  به  راجع 
مهمترین دلگیری من این است که چقدر بد و تلخ که ما ارزش برخی 

از موضوعات را خیلی بعدتر و دیرتر از وقتی که باید، می فهمیم.

یک فنجان چای داغ
وضعيت سلامت نادر گلچين

مرجانه گلچین برادرزاده استاد نادر گلچین تازه ترین اوضاع جسمانی این 
خواننده موسیقی ایرانی پس از بستری شدن در بیمارستان را تشریح کرد.مرجانه 
گلچین بازیگر سینما و تلویزیون با اشاره به تازه ترین اوضاع جسمانی عمویش 
که از چند روز گذشته در بیمارستان گاندی تهران بستری شده است، توضیح 
داد: متاسفانه مشکل ریوی استاد نادر گلچین حاد شده به طوری که از روز 
گذشته به دلیل تشدید این مشکل، وی در بیمارستان بستری شد. طبق توصیه 
پزشکان باید عفونت موجود در ریه تخلیه شود تا روند درمان طی شود.وی ادامه 
داد: در حال حاضر  تنها مشکلی که با آن رو به رو هستیم ضعف جسمانی و 
مشکل حاد عفونت ریه است که امیدوارم هرچه زودتر عمویم بتواند غذا بخورد 
تا روند درمان نیز پیگیری شود. استاد گلچین سال هاست از این بیماری رنج 
می برند و امیدوارم مشکلات حل شود.نادر گلچین از جمله خوانندگان شناخته 
شده موسیقی ایرانی است که تاکنون آثاری چون »یوسف گم گشته«، »مرغ 
سحر«، »ناوک مژگان«، »قصه شهر عشق«، »مسبب«، »من دیگه بچه نمیشم« 
و آلبوم های »گریز«، »نفس باد صبا«، »زلف بنفشه« را منتشر کرده است.وی 
در طول سال های فعالیت خود در موسیقی با هنرمندان بزرگی چون فرامرز 
پایور، منصور صارمی، پرویز یاحقی، حبیب الله بدیعی، علی اصغر بهاری، جلیل 
شهناز، فرهنگ شریف، فضل الله توکل، جهانگیر ملک، امیرناصر افتتاح، محمد 

اسماعیلی، آبتین اجلالی و منصور نریمان همکاری کرده است.

درگذشت توبی هوپر كارگردان فيلم های ژانر ترسناك
توبی هوپر کارگردان فیلم های ژانر ترسناک چون »کشتار با اره برقی در 
تگزاس« در ۷4 سالگی درگذشت.توبی هوپر کارگردان فیلم های ژانر ترسناک 
که با ساخت فیلم »کشتار با اره برقی در تگزاس« و »روح خبیث« به شهرت 
رسید روز شنبهدر کالیفرنیا از دنیا رفت.کشتار با اره برقی در تگزاس« محصول 
۱۹۷4 به یکی از فیلم های تاثیرگذار همه تاریخ در ژانر ترسناک بدل شد و 
این امر برای شیوه های واقع گرایانه و دیدگاهی دیوانه وار به موضوع، حاصل شد. 
این فیلم که با هزینه کمتر از ۳۰۰ هزار دلار شکل گرفت، داستان گروهی از 
دوستان بدشانس است که در حالی که می خواهند به خانه پدربزرگ یکی از آنها 
بروند در راه با قاتلان آدم خوار روبه رو می شوند. این فیلم از فیلم های موفق دهه 
۱۹۷۰ در آمریکا بود و شخصیت صورت چرمی آن بر مبنای شخصیت اد گین 
قاتل سریالی شکل گرفته بود.هوپر دنباله این فیلم را با نام »کشتار با اره برقی 
در تگزاس 2« در سال ۱۹82 ساخت که استون اسپیلبرگ تهیه کننده اش بود 
و بیشتر با نگاهی کمدی ساخته شد.روح خبیث« در سال ۱۹82 بر مبنای 
فیلمنامه استیون اسپیلبرگ و به تهیه کنندگی وی به کارگردانی هوپر ساخته 
شد و به کلاسیکی در این ژانر بدل شد. این فیلم داستانی خانواده ای را روایت 
می کند که وارد خانه ای می شوند که در تصرف ارواح است. جوبث ویلیامز و 
کریگ تی. نلسن بازیگران این فیلم بودند. این فیلم موفقیت بزرگی برای کمپانی 
مترو گلدوین مایر کسب کرد و هشتمین فیلم پرفروش سال شد.این کارگردان 
سپس دو فیلم »نیروی حیاتی« و »مهاجمان مریخ« را ساخت و بعد به اقتباسی 
از رمان پرفروش استون کینگ روی آورد که در قالب یک مینی سریال در سال 
۱۹۷۹ توجه زیادی را به خود جلب کرد.او در دهه های ۱۹۹۰ و 2۰۰۰ نیز در 
زمینه سینما و تلویزیون کار کرد اما هیچ یک از فیلم هایش به موفقیت آنچه در 
سال های اول خلاقیتش ساخته بود نرسید.علت درگذشت این کارگردان هنوز 

روشن نشده است.

ضبط 25 درصد سريال برادران محمودی با عنوان »سايه بان«
فیلمبرداری سریال برادران محمودی با عنوان »سایه بان« به لوکیشن 
چایخانه رسید.سریال برادران محمودی با عنوان »سایه بان« با حضور امین تارخ 
و بهزاد فراهانی که به تازگی به گروه بازیگران سریال اضافه شده اند، همچنان 
در تهران و در چاپخانه یکی از شخصیت های داستان با نام مهران ادامه دارد 
و تاکنون 2۵ درصد از این سریال ضبط شده است.گروه سازنده سریال »سایه 
بان« از حدود 2 ماه پیش کار تصویربرداری سریال را در تهران و در یک کارگاه 
تولید مبل شروع کرده اند و چاپخانه دومین لوکیشن اصلی سریال است که گروه 
وارد آن شده است.با ورود به لوکیشن جدید بازیگران دیگری به جمع بازیگران 
سریال می پیوندند.قصه سریال »سایه بان« برادران محمودی با تکیه بر زندگی 
قشر کارگر، روابط، بیم ها و امیدهای آنها طراحی شده است. در خلاصه داستان 
آمده است: سایه بان قصه زندگی امروز ما و شماست. دو رفیق که در منطقه ای 
کارگر نشین بزرگ شده اند، تا پای جان تلاش می کنند تا با امید چراغ خانه 
هایشان را روشن نگه دارند. ایستاده اند در برابر سرنوشت سرکش. عشق و ایمان، 
خون می شود در رگ هایشان تا از پا نیفتند و دلخوش بمانند به رحمت خدا و 
فرداهای بهتر اما زخمی در راه است زخمی که سنگ محکی است برای رفاقت 
دیرینه شان ...بازیگران سریال عبارتند از امین تارخ، رویا تیموریان، بهزاد فراهانی، 
علی اوسیوند و پریوش نظریه، مجتبی پیرزاده، هستی مهدوی، کاوه خداشناس، 
افسانه کمالی، حسام محمودی، خاطره حاتمی و سامان صفاری، افشین اخلاقی، 
سینا مهراد، ساقی حاجی پور، زهرا بهروز منش، مهری آل آقا، جعفر کرمانی، نگار 
جعفری و ... .دیگر عوامل سریال عبارتند از نویسنده: سعید دولتخانی، جمشید 
محمودی، ناظر کیفی: سیدهادی موسوی، مدیر تصویربرداری: امیر موسوی، 
تصویربردار: مهدی رضایی، دستیاران تصویربرداری: فرهاد رستمی، مهدی میر 
اعلایی و مسلم میرشکاری، سینه موبیل: میلاد عباسی پور حسین ایمانی، طراح 
گریم: محمدرضا قومی، مجری گریم آقایان: سعید سدابی، مجری گریم بانوان: 
فارسیجانی،  فرشید  دستیاران:  نیما جعفری جوزانی،  تدوین:  زواری،  شیرین 
لیلی نوروزی، جلوه های ویژه بصری: علیرضا قادری اقدم، مدیر صدابرداری: 
سعید بجنوردی، دستیاران صدا: فرزین زند و حمیدرضا محب، طراح صحنه: 
مهدی  مدیر صحنه:  دلشاد،  اول صحنه: سامان  باباییان، دستیار  امیرحسین 
ابراهیمی، دستیاران صحنه: میلاد رازی و محمد فخری، منشی صحنه: مرجان 
تاجیک عکاس: فتاح ذی نوری، طراح لباس: مهرناز اکبری، دستیار لباس: المیرا 
شیر انگیز، دستیار اول و مدیر برنامه ریزی: فرزاد رحمانی، برنامه ریز: احسان 
طرخورانی، دستیار کارگردان: بهروز هداوند، محمد مهرورز، محمد خان محمد، 

مجری طرح: شیما قنبری،  نماینده هنروران: آرش منتظری هستند.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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اضافات مسعودی
چرا عادت داريم برای همه چيز سناريو بسازيم ؟!

اخیراً  که  تلویزیون  و  سینما  بازیگران  از  یکی 
ازدواج  دوباره  بود  شده  جدا  اش  نویسنده  همسر  از 
در  هم  خودش  حتی  و  پیچید  شهر  در  خبر   . کرد 
عکس  با  همراه  را  مطلب  این  اینستاگرامش  صفحه 
دنیای  در  خبر  این  به  اما  ها  واکنش   . کرد  منتشر 
مجازی متفاوت بود چرا که این سبک طلاق و ازدواج 

اما هنوز در جامعه ما  اینکه رایج است  در قشر هنرمند علیرغم  مخصوصاً 
آدمها  البته   . نیست  متداول  هنوز  بقولی  و  شود  می  شناخته  تابو  بعنوان 
مختارند هرطور که دوست دارند زندگی کنند چراکه ما آدمها یکبار به دنیا 
می آییم و یکبار هم زندگی می کنیم و قرار نیست بخاطر رسم و رسوم و 
سنت هایی که معلوم نیست به چه دلیلی باب شده اند و یا بخاطر حرف 
این هنرمند  ازدواج  . پیرامون قضیه  مردم زندگی خودمان را خراب کنیم 
هم باید گفت که این زندگی شخصی اوست و خودش صلاح خودش را بهتر 
می داند اما امان از قضاوت های شبکه های اجتماعی و مردم در این رابطه 
! یعنی از بس عادت کرده ایم برای همه چیز سناریو بنویسیم اگر اتفاقی 
بیفتد و ما در مورد آن حرفی نزنیم انگار انگ لال بودن را به ما می چسبانند 
! سناریو نویسی یکی از علاقه های ماست و نهایتاً معجونی است آمیخته 
از حس کنجکاوی و قضاوت پیرامون همه چیز ! از فضا و کهکشان گرفته 
تا زیرزمین ! یعنی اینقدر که ما در مورد همه چیز کنجکاویم اگر پیرامون 
خودمان و احوالاتمان کنجکاو بودیم تابحال به جایی رسیده بودیم . البته 
کنجکاوی در کل چیز بدی نیست اما آنجا که به قضاوت منتهی می شود 
و منجر به سناریو نویسی پشت سر افراد می شود توی ذوق می زند و هیچ 
کس آن را نمی پسندد . در هر صورت یکی از آفت های اخلاقی روزگار ما 
سناریو نویسی است ، بدین معنی که از کاه ، کوه بسازیم و ندانسته در مورد 
زندگی دیگران حرف بزنیم . شاید بخشی از این ماجرا که از آن بعنوان اطلاع 
رسانی یاد می شود وظیفه نشریات و مجلات و روزنامه ها باشد اما در این 
مورد خاص وقتی از سناریو نویسی حرف می زنیم منظورمان تحلیل رفتار 
و شخصیت و عملکرد یک فرد بدون پیش آگاهی از واقعیاتی است که ما در 
مورد آن نمی دانیم و حالا بر اساس ظواهر فقط آن را تحلیل می کنیم و یا 
مورد قضاوت قرار می دهیم . امیدوارم روزی فرابرسد که ما از این عادتهای 
نادرست دست برداریم و اجازه بدهیم افراد آنطور که دوست دارند زندگی 
کنند و برای چندصباحی زندگی مجبور نباشند به هرکسی توضیح بدهند . 
مسعودعطری


